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ســرویس سیاســی - نماینده 
پیشین مجلس گفت: گفت وگومداری، 
اخلاق مــداری و توســل بــه آگاهی، 
می تواند آب سردی بر کینه و کدورتی 
که بخشــی از جامعه را دربر می گیرد، 

باشد.
جهانبخش محبی نیا نماینده پیشین 
ادوار مجلس شورای اسلامی در پاسخ 
به این سوال که لزوم رایزنی و چانه زنی 
اصلاح طلبــان با نهادهای بالادســتی 
دربــاره ردصلاحیت ها در انتخابات را 
چقــدر جدی می بینید، گفت:  توقع بر این اســت که نهادهای مســئول که 
برآمده از اراده عمومی هســتند و مشروعیت دارند با گذشت ۴۴ سال بعد از 
عمر انقلاب اســلامی به حدی از بلوغ و شایســتگی رسیده باشند که بتوانند 
واقعیت های جامعه، واقعیت های جمهوری اســلامی و ایران عزیز را کاملا 
درک کنند و حتی نیازی به جریانات و نیروهای واســط و افراد پستونشــین 
نباشد. امروز ما در شرایطی به سر می بریم که ناگزیر هستیم از امر سیاست و 
امور دیگری که در حوزه اقتصاد، فرهنگ و امور اجتماعی طبقه بندی می شود، 
درک درست داشته باشیم. اگر خدیای نکرده دچار غفلت، عدم توجه و غرور 
باشیم، به همان میزان ضرر خواهیم کرد و این ضرر متوجه همه کسانی خواهد 

شد که عشق به زیست در این کشور پهناور و بسیار ارزشمند را دارند.
وی گفت: امر رایزنی خیلی نمی تواند موضوعیت داشته باشد، اگر موازنه 
و توازن، مورد دقت بیشــتر نهادهای مســئول بررسی صلاحیت قرار بگیرد، 
جامعه خیلی متعادل می تواند بزرگترین واقعه سیاســی امسال را مدیریت و 
تجربه کند. انشــاء الله بتوانیم از نتایج این آزمون و برگزاری این امر سیاســی 

بزرگ، فواید خوبی را در اداره بهتر جامعه مشاهده کنیم.
محبی نیا در پاســخ به این سوال که آیا این اراده برای رایزنی با نهادهای 
بالادســتی وجــود دارد، گفت: مــن نمایندگی جریانات سیاســی به ویژه 
اصلاح طلبــان را برعهــده ندارم و هرگز هم در زمیــن اصلاح طلب ها بازی 
نکــردم، امــا این اراده را نمی بینم که وارد امر رایزنی شــوند. زیرا دروازه ها، 
همت و اراده  به رایزنی در جامعه ما تضعیف شــده و از سویی دیگر تجارب 
تلخ پشت ســرهمی که جلوی چشــم نخبگان و جریان های سیاسی منتقد به 
وجود آمده، آنها را نسبت به امر گفت وگو، رایزنی و تبادل نظر تا حد زیادی 
مأیــوس کرده و از منظر تحلیل مســائل جامعه ایــران، من این آمادگی را در 
افراد نمی بینم که به شکل دسته جمعی و اراده عمومی این کار را انجام دهند. 
وی افزود:  اما چه بســا افرادی از جریانات اصلاح طلب و اصولگرایان 
منتقد زمینه را برای امر رایزنی مناسب ببینند، به شکل حزبی یا جریانی ورود 
پیدا کنند، اما هرگز رفوگری درزهای عمیقی که بر دل نهاد سیاست در جامعه 

ما وارد شده  توقع و انتظار را برآورده نخواهد کرد. 
محبی نیا در پاســخ به این ســوال که راهکار مقابله با جریان خالص ساز 
چیســت، گفت:  خالص سازی یک بیماری اجتماعی است؛ تصور نکنید یک 
پروژه اســت. دارای سویه های متفاوت در جامعه ایران است. خالص سازی 
به عنوان یک بیماری خود را نشــان می دهد که باز مورد سوء فهم قرار گرفته 

است.
این فعال سیاسی افزود: یک سوی امر خالص سازی تمامیت طلبی آنهایی 
اســت که پستونشین هستند، کمبودها و گمشــدگی حیثیت خودشان را در 
حذف نیروهای قابل جامعه می دانند، از ســوی دیگر هم جریانات و افرادی 
هستند که گاهی زمین بازی را فراموش می کنند و قواعد بازی را به نفع پیروزی 
تغییر می دهند و به اعتماد نظام در بعضی از مواقع آسیب می زنند و نظام را به 
تقلیل گرایی وادار می کنند. الان جریان روشــنفکری و یک جریان سیاسی در 
جامعه ایران متأسفانه به سمت و سویی رسیده که همه دچار یک نوع مجادله 
و کوررنگی سیاســی شــدند که در هیچ یک از طرفین مقابل، هیچ هویت، 
اعتماد و شایســتگی نمی بینند و در واقع گسل های بزرگی به نام خصومت، 
نادیــده گرفتن نیروهای خوب اجتماعی و گســل های بزرگی به نام نادیده 
گرفتن خدماتی که نظام انجام می دهد را مشاهده می کنیم یعنی آنهایی که به 
سیاســت آلوده هستند و چه آنهایی که فکر می کنند با سیاست کاری ندارند، 
در صورتی که سیاســت همه وجوه زندگی آنها را دربرگرفته است و حاصل 

کار ضررها و آسیب هایی است که همه ما می بینیم. 
محبی نیا در پاســخ به این سوال که راهکار مقابله با این جریان چیست 
که بیش از پیش شــاهد حذف چهره ها نباشــیم، گفت: با روندی که در پیش 
گرفته شده و با توجه به سوابق غیردرخشانی که در حوزه مدیریت و بازیگری 
داشــتیم، به خودم اجازه نمی دهم راهکار ارائه دهم. چون واقعا آن امیدواری 
و نگاه مثبت ســالیان قبل را با توجه به اینکه ســن و ســالی هم از من گذشته 
نمی بینم اما چون واقعا به کشــور، جامعه  و انقلاب اسلامی علاقه مند هستم؛ 
اولین امری که می تواند ما را به ســعادت، همبســتگی و هم افزایی برســاند، 
دیدن واقعیت های اجتماعی است. در حوزه معرفت ایرادهای بزرگی متوجه 
کارگزاران و از ســوی دیگر بازیگران است؛ یعنی بازیگران، تصمیم گیران و 

مدیران تصمیمات شان را برمبنای امر دقیق اجتماعی نمی گیرند.
وی افزود:  مســأله بعدی که در حوزه جهانی خیلی از کشــورهایی که 
مشکلاتی دارند، این مسأله را هنوز فرسوده نمی بینند مسأله گفت وگو است 
که شــما به عنوان رایزنی به آن اشاره کردید. هنوز هم که هنوز است رایزنی، 
گفت وگو و اعتقاد به اینکه با طرف مقابل دستی داده شود یا دستی گرفته شود 
متأسفانه در جامعه ما نمود ندارد و طبیعی است که ما باید پدیدارشناسانه به 
سمت درک واقعیت های اجتماعی برویم و اجازه ندهیم پیش فرض ها ما را به 
تصمیم گیری برساند. قبل از اینکه بخواهیم وارد تصمیم شویم پیش فرض ها 
تصمیمات ما را تحت تأثیر قرار می دهد و به عنوان یک دســتورالعمل جلوی 
چشــم ما، به عنوان مدیر، بازیگر، منتقد، اصلاح طلب و اصولگرا خودش را 

نشان می دهد.
این فعال سیاسی تصریح کرد: مسأله بعد این است که با صراحت عرض 
می کنم با وجود اینکه ما تحت یک حاکمیت دینی و متعهد به آرمان های اسلام 
زندگی می کنیم، متأسفانه کارگزاران ما و بدنه وسیعی از جامعه که بازیگران، 
فعالان سیاسی، منتقدان در آن جای می گیرند، به امر اخلاق اعتنایی نمی کنند. 
همان طور که در مقیاس جهانی اخلاق مرده است، در جامعه ما هم اخلاق در 
حال احتضار اســت. به خاطر خدا و آینده این ملت و به خاطر خون شــهدا و 
میثاق جمعی در اوایل انقلاب، بیاییم یک مقدار در تصمیمات مان امر اخلاق 
را دخیــل دهیــم. هیچ ایرادی ندارد در مقابل مــردم کوتاه بیاییم و در مقابل 
مردم ســر تعظیم فرود بیاوریم. اصلا وظیفه قدرت نرمش در مقابل خواست 
عمومی و مردم اســت. هیچ ایرادی بر ما نخواهند گرفت که در مقابل ملت 

خودمان کوتاه بیایم.

محبی نیا نماینده پیشین ادوار مجلس شورای اسلامی مطرح کرد:

خالص سازی یک بیماری اجتماعی 
است نه پروژه

بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه :

مجلس دوازدهم قطعا اصولگراست … 
سرویس سیاسی -  اسدالله بادامچیان با بیان 
اینکــه مجلس یازدهم آن چیزی که مورد انتظار 
مردم بود را برآورده نکرده است، اظهار کرد: فقط 
یک بخش از اصولگرایان یعنی فهرست شورای 

ائتلاف در مجلس یازدهم حضور داشتند.
او با اشاره به اینکه حزب موتلفه نسبت به 
عملکرد اعضای خود در این مجلس پاســخگو 
خواهد بود، تاکید کرد: موتلفه به میرسلیم درباره 
رقابت با قالیباف بــه او تذکر داده بود.این فعال 
سیاســی با تاکید بر اینکــه حضور در انتخابات 
حق آقای دوستان آقای لاریجانی، احمدی نژاد، 
روحانی و اصلاح طلبان است، تصریح کرد: مردم 
گرایشی به سوی اصلاح طلبان و جریان اعتدالی 
ندارند زیرا اصلاحات حرفی برای گفتن ندارد و 
مشکلات فعلی کشور ناشی از عملکرد جریان 
اعتدالی بوده است.بادامچیان گفت: موتلفه دنبال 
مجلس »تحول و تکامل« است. متن کامل گفت 
وگو با اســدالله بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه 
اسلامی درباره انتخابات مجلس شورای اسلامی 

به شرح زیر است:
شــما چه ارزیابی از عملکرد مجلس 
یازدهم کــه در اختیار اصولگرایان بود، 
دارید؟ این مجلس تا چه حدی توانست به 

وعده هایی که داده است، عمل کند؟
سعی همه مجلس ها این بوده که کار کنند. 
من این نگاه را ندارم که دیگران بلد نیســتند و ما 
فقط بلدیم. اینکه انقلاب اســلامی و نظام به این 
حد از اقتدار رسیده در اثر  تلاش همه است . در 
مورد مجلس یازدهم نظر من این است که بخش 
کلــی این مجلس امــور را مدیریت کرده اما آن 
چیزی که مورد انتظار مردم بود را برآورده نکرد.

در تحلیل عملکــرد مجلس یازدهم 
گفته شــده که به دلیل کمبود چهره های 
شــاخص این مجلس نتوانست عملکرد 
مناسبی داشته باشد. شما این تحلیل را 

قبول دارید؟
بعید است که نبود سه یا چهار نفر به عملکرد 
کلی مجلس آسیب برساند البته طبیعی است که 
تعداد افراد باسابقه و موثر بر عملکرد مجلس تاثیر 
مثبتی دارد و ممکن است فقدان آنها درصدی از 
عملکرد مجلس کم کند اما اینگونه نیست که نبود 
آنها به عملکرد مجلس در چهار سال آسیب بزند.
یکدست بودن مجلس یازدهم و نبود 
اقلیتی قــوی، بر عملکرد مجلس یازدهم 

تاثیر منفی داشت؟
مســاله این اســت که در مجلس یازدهم 
گروه های دیگر هم بودند و مجلس فقط در اختیار 
اصولگرایان نبود. که آنها کوشیدند رفیقان خود 
را بیاورنــد و مجموعه هماهنگی را ایجاد کنند 
و تقریبــا این کار را هم کردند ولی عناصری که 
انتخاب کردند، دارای تجربه کافی نبودند. وقتی 
به جای انتخاب چهره های برتر دنبال دوســتان 
هم تیپ خود رفتند، طبیعی اســت که ثمره کار 

آنها همین می شود.
حــزب موتلفه به صورت مســتقل 
به موضــوع انتخابات مجلس دوازدهم 
ورود کرده یا حرکت شما در قالب شورای 

وحدت است؟
موتلفه و ســایر احزاب الان در مقدمه کار 
انتخابات بوده و خودشان حرکت را شروع کردند 
ولی در مقطعی که لازم است با هم جمع می شوند. 
الان هر تشکل سیاسی کار خود را انجام می دهد 
و بعد به هم نزدیک می شوند ولی مساله این است 
کــه آیا در ادامه به وحدت کلان می رســند؟ یا 

وحدت نسبی؟ یا تکثر حاکم می شود؟
چند نفر از اعضای حزب موتلفه در 

انتخابات ثبت نام کرده اند؟
ما به دفاتر اســتانی در سراسر کشور برنامه 
دادیم که ارزیابــی از نمایندگان فعلی، اعضای 
حــزب و کســانی که عضو حزب نیســتند اما 
برای نمایندگی مجلس اصلح هســتند، داشته 
باشــند. حدود ۶۰۰ تا ۷۰۰ نفر تشــکیلاتی در 
انتخابــات ثبت نام کرده اند. شــورای انتخاباتی 
حزب ماه هاست فعالیت دارد.  اجلاس سراسری 
حزب را نیز برگزار کردیم  و از همه کســانی که 
در معرض نمایندگی ما هستند دعوت کردیم و 
شعار »مجلس تحول و تکامل، انتخاب نمایندگان 
اصلح ارجح« را انتخاب کردیم. ما طرح و برنامه 
داریم و تشکیلات انتخاباتی ما منظم کار می کند.
 شورای وحدت اصولگرایان جلسات 

انتخاباتی خود را دارد؟
بله. در استان ها فعالیت دارد و افراد را جمع 
کرده و دنبال سارماندهی است تا پارلمان استانی 

ایجاد شود و حرکت جمعی شکل بگیرد.
یعنی تهیه لیســت در استان ها به 
خود شــورای وحدت اســتان ها واگذار 

می شود؟
به خود استان ها و حزب هایی که در شورای 
وحدت حضور دارند. نزدیک به چهل حزب در 
شــورای وحدت اصولگرایان حضور دارند و با 

هم همراهی می کنند.
لیست نهایی شــورای ید به تایید 

جامعه روحانیت مبارز برسد؟
الان فعــلا در مراحل مقدماتی قرار داریم. 
جامعه روحانیت با شــورای وحدت همراهی 
دارد ولی شــورای وحدت یک شعبه از جامعه 
روحانیت نیســت بلکه با جامعه روحانیت کار 

می کند.
 تعامل بین شورای وحدت و شورای 

ائتلاف اصولگرایان شکل گرفته است؟
این دو شورا جدا از هم کار می کنند و تا الان 

جلسه مشترکی نداشته اند.
به نظر شما این دو شورا می توانند 
دیدگاه های خود را به هم نزدیک کرده و 
لیست مشــترکی برای انتخابات داشته 

باشند؟
در عالم سیاســت هیچ چیزی بعید نیست 

و تهیه فهرست مشترک بستگی به شرایط دارد.
انتقاد شــما بــه شــورای ائتلاف 
مختص نحوه تهیه لیست مجلس یازدهم 
بود یا اکنون هم منتقد این شورا هستید؟

من در دوره قبل هم انتقاد نداشــتم الان هم 
انتقاد ندارم چون در جمهوری اسلامی هرکسی 
به طور آزاد تصمیم گرفته و کار می کند. مهم نتیجه 
کار و  انتخاب مردم است. باید اکنون بررسی کرد 
که نماینده چه عملکردی در چهار ســال داشته 
و آیا مردم از عملکرد نمایندگان فهرســت یک 
گروه راضی هســتند یا نــه و دوباره به آنها رای 

می دهند یا نه؟
چرا در میان اصولگرایان دو شورای 
وحدت و ائتلاف شــکل گرفت؟ تمایز این 
دو شورا چه بود؟ می توان گفت شورای 
وحــدت بیشــتر شــامل اصولگرایان 
ســنتی می شود اما در شــورای ائتلاف 
نواصولگرایان و تشــکل هــای جدید 

اصولگرایان دست بالاتر را دارند؟
وجود این شوراها و گروه ها در عالم سیاسی 
طبیعی است. شرایط زمان و مکان متفاوت است 
و گاهی گروه ها دور هم جمع می شوند و گاهی با 
هم رقابت می کنند. شما انتخابات مجلس اول را 
ببینید که یک طرف بنی صدر و دار و دسته منافقین 
و لیبرال هــا بودند و یک طرف حزب جمهوری  
اسلامی، موتلفه، جامعه روحانیت و مدرسین بود 
و به تدریج این گروه ها دچار اختلاف نظر شده 
و از هم فاصله گرفتند و جدا شــدند تا اینکه به 
اصولگرا و اصلاح طلب رسیدند که الان دیگر نه 
اصلاح طلب و نه اصولگرا به آن معنا وجود ندارد 
چون اصلاح طلبان یک مجموعه بسیار پراکنده و 
متشتت هستند و اصولگرایان هم در چند بخش 

فعالیت می کنند.
عبــارت ســنتی و غیرســنتی از نظر من 
مفهمومی ندارد. اصولگرای ســنتی یعنی چه؟ 
موتلفه که فقط نســل اول اصولگرایان نیست و 
الان چهار نســل در موتلفه حضور دارند. حزب 
موتلفه کُهن می شود ولی کهنه نمی شود. من این 
تفکیکی که شما می گویید را قبول ندارم. این ها 
به عنوان قدیم و ســنتی، نو و جدید در برابر هم 
نیستند. می بینید که نگاه من جدیدتر از خیلی از 
این افراد است. این تقسیم بندی ها خیلی مطابق 
واقع نیست. مساله این بود که در انتخابات گذشته 
شــورای ائتلاف فکر می کرد کار جمعی که در 
انتخابات های قبلی کرده است، موثر نبوده و حالا 
باید خودشان کار کنند و کار کردند. حالا امیدوارم 

از تجربه مجلس یازدهم استفاده کنند.
اصلاح طلبان توان رقابت با جریان 

اصولگرا در این انتخابات را دارند؟
نه، اصلاح طلبان قادر نیســتند در صحنه 
اجتماع حضور پرقدرتی داشته باشند چون آنها 
الان چند بخش هســتند. بعضــی از آنها آبروی 
خودشان را در موضوع جنگ غزه برده  اند. حتی 
یکی از آنها گفت که مردم فلسطین غزه را تخلیه 
کرده و آن را به اسرائیلی ها بدهند و خودشان به 
صحرای سینا بروند، ولی سایر اصلاح طلبان نظر 
او را قبول نکردند. در انتخابات یک گروه از آنها 
دنبال تحریم و گروه دیگری دنبال فعالیت هستند. 
یک گروه منزوی شده و در مجموع خیلی متشتت 
هستند و توان حضور در صحنه اجتماع را کمتر 
دارند. در ضمن آنها چه حرفی می خواهند بزنند؟ 
تا امروز هیچ تعریفی از اصلاحات ارائه کرده اند؟ 
اگر به آنها بگویید که شما دنبال چه هستید، جوابی 
ندارند. برای آنها دیگر حرفی نمانده. روزنامه های 

آنهــا را هر روز می بینــم. آنها هیچ حرف نویی 
ندارند و در روزنامه های خود یک ســری انتقاد 
و منفی بافــی دارند ولی هیچ حرفی که مردم را 
جذب کند، ندارند. دوره اصلاح طلبان در ایران 
تمام شده است. من چند سال پیش گفتم جریان 
اصلاحات مُرد که آنها خیلی عصبانی شدند. هر 
جریانی که حرفی برای گفتن و کارنامه روشنی و 
افکار مستقل ندارد، نمی تواند مردم را جذب کند.
اصلاح طلبان معتقدنــد اگر مرم به 
سمت آنها نروند، به سمت اصولگرایان 

هم نخواهند رفت.
عیبی نــدارد. مردم خودشــان بلدند چه 
کار کننــد. تــا همین حد هم خوب اســت که 
اصلاح طلبان می گویند مردم سمت آنها نمی آیند. 
خودشان فهمیده اند مردم سراغشان نمی آیند پس 
باید مسســیر خود را عوض کنند. من می گویم 
مردم سمت ما می آیند علت آن هم روشن است 

چون ما دنبال مقام و رانت نیستیم.
جریان دولت روحانی که با برخی از 
نفرات اصلی خود وارد انتخابات شده اند، 

می تواند رقیب اصولگرایان باشند؟
آنهــا کار خوبی کرده اند که وارد انتخابات 
شــده اند. وقتی مجموعه ای در صحنه انتخابات 
نیاید یعنی خودش حکم به حذف خودش داده 
است. با حضور در انتخابات است که یک جریان 
مــی تواند حرف خود را بزنــد و وارد مجلس 
شــود. با درگیری، تظاهرات و کودتا در ایران که 
نمی شــود وارد مجلس شد. بنابراین کار خوبی 
کرده اند که در انتخابات حاضر شدند ولی مردم به 
آنها توجهی نمی کنند چون بیشترین مصیبت ها و 
مشکلات کشور و مردم مربوط به دولت روحانی 

و اصلاح طلبان اعتدالی است.
طیف فکــری علــی لاریجانی می 
توانند به کرسی های مجلس دست یابند 

و رقیبی برای اصولگرایان باشد؟
همه این گروه هــا خود را در معرض رای 
مردم خواهند گذاشت و حق شان هم همین است. 
نباید دنبال حذف کسی بود. حضور در انتخابات 
حق آقای دوستان آقای لاریجانی، احمدی نژاد، 
روحانی و اصلاح طلبان اســت و مهم رای مردم 
است. چه اشکالی دارد همه حضور داشته باشند؟ 
ما دنبال رقیب نیستیم بلکه دنبال انتخاب شایسته 
هستیم. در انتخابات رقابت طبیعی است و رای 
مــردم را ملاک می دانیم. ما دنبال رقابت برادرانه 
هستیم و باید سطح تحمل خود را افزایش دهیم. 
نباید بگوییم شما نباید وارد انتخابات شوید و ما 
فقط باید باشــیم چون ما انقلابی هستیم. ما فقط 
به مردم می گوییم به کســی رای بدهید که بعدا 
از انتخاب او پشــیمان نشوید. مردم یک زمانی 
بنی صدر را انتخاب کردند اما بعد پشیمان شدند 
الان مــا می گوییم که رجایی و بهشــتی گونه را 
همان اول انتخاب کنید. ما باید مردم را به سوی 
انتخاب برتر بکشــانیم نــه اینکه کاری کنیم که 

رقابت شکل نگیرد.
پس با این وجود مجلس دوازدهم را 

هم یک مجلس اصولگرا می دانید.
قطعا. البته مجلس اصولگرایی که با شعار 
»تحول و تکامل« که ما می گوییم شکل می گیرد. 
ما در گام دوم انقلاب اســلامی هســتیم. مبانی 
انقــلاب نیاز به تکامل دارد.  برخی عرصه ها هم 
نیاز به تحول دارد که ما برای این تکامل و تحول 
برنامه داریم. مردم هم دنبال تحول هستند. قانون 
اساســی باید بازنگری شود ولی این کار باید با 
نظر ولیّ امر انجام شود. قوه قضاییه به تحول نیاز 
دارد چون چارچوب قوه قضاییه اسلامی است 
ولی ساختار آن غربی است و این ساختار نیاز به 

تحول دارد.
چه بخشی از قانون اساسی نیاز به 

بازنگری دارد؟
خیلی از بخش ها نیاز به بازنگری دارند مثل 
مســائل اقتصادی، مسائل اجتماعی، فرهنگی و 
ســاختار اداری دولتی و شوراها نیاز به اصلاح 
دارند. آیا اقتصاد ما باید همین شــرایط را داشته 
باشد یا شــرایط آن متحول شود؟ چرا ساختار 

اداری ما بازدهی خوب را ندارد؟ آدم های خوبی 
در ساختار اداری هستند ولی مشکل وجود دارد. 
باید ساختار اداری دولت، قوه قضاییه و مجلس 
شورای اسلامی متحول شود. مساله مدیریت آب 
باید متحول شود چون توزیع علمی آب در کشور 

انجام نمی شود.
در مساله زندان یک مثال می زنم. در دیدار با 
رئیس جمهور گفتم هزینه های زائدی در کشور 
داریم از جمله اینکه ۶۶ هزار دزد در زندان داریم 
که روزی ۱۰۰ هزار تومان هزینه مواد اولیه برای 
صبحانه، ناهار و شام هریک از آنها می شود یعنی 
در روز ۶ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان هزینه می 
شود. هزینه پخت و  پز و سایر مسائل هم به کنار. 
پیشنهاد ما این است که همه این دزدها را آزاد کنند 
و آنهایی که کار ندارند را بیمه بیکاری کنیم و پول 
غذای او در زندان یعی ماهی ۳ میلیون تومان را به 
خودش بدهیم که دیگر از روی نیاز دزدی نکند. 
اگر در این شــرایط کسی دزدی کرد یعنی دنبال 
زیاده خواهی اســت و به فرد دیگر ظلم کرده و 
اموال او را به سرقت برده است. اگر باز هم دزدی 
کرد، تعزیر می شــود و به او هشدار می دهیم که 
اگر برای بار سوم دزدی کند، حکم درباره او اجرا 
می شود. اگر حقوق بشر هم مانع باشد به غرب 
می گوییم که به این دزد گذرنامه می دهیم و آنها 
هم ویزا بدهند و او را در کشــورهای خود قبول 
کنند. اینگونه دزدی از جامعه ریشه کن می شود 
و شرافت انسانها محفوظ می ماند.ما برای همه 
ایــن موارد برنامه داریم و معتقدیم این تحول و 
تکامل باید از طریق مجلس شورای اسلامی انجام 
شود چون قانونگذاری در اختیار مجلس است. 
بنابراین برای این کار به نمایندگانی نیاز داریم که 
مسلط، آگاه، تحول شناس، قاطع و شجاع باشند.
شما گفتید به مجلس تحول گرا نیاز 
داریــم. آقای حدادعادل گفته بود که باید 
دنبال مجلس انقلابی تر باشیم. نظر شما 

درباره مجلس انقلابی تر چیست؟
از خود ایشــان بپرســید. ما دنبال مجلس 
تحول و تکامل هســتیم. به جای اینکه بگوییم 
این یکی انقلابی نبــود، آن یکی انقلابی بود، یا 
دیگری انقلابی تر اســت، می گوییم همه مورد 
احترام هستند ولی دنبال نمایندگانی هستیم که 
صالح باشــند. اگر تعداد افراد صالح زیاد باشد، 
دنبال اصلح ارجح می رویم یعنی شایســته برتر 

را انتخاب می کنیم.
بر این اســاس اصرار ندارید که در 
لیستی که تهیه می شــود، موتلفه چند 

سهمیه داشته باشد؟
ما هیچ وقت دنبال سهمیه نبودیم. سهمیه 
را خلاف می دانیم و معتقدیم که این جایگاه ها، 
امانت الهی است. ما دنبال نمایندگانی هستیم که 

بتوانند تحول و تکامل را در مجلس دنبال کنند.
با تعدد لیست اصولگرایی موافقید 

یا مخالف؟
به طــور طبیعی این اتفاق رخ می دهد. من 
پیــش از این هم گفته ام که در انتخابات مجلس 
دوازدهــم تکثــر داریم. انتخابات هــم از نظر 
مشــارکت نرخ بالایی خواهد داشت و هم بین 
نیروهای سیاسی تکثر وجود خواهد داشت. اگر 
در تهران ۱۱ فهرســت وجود داشت، خیلی هم 
خوب اســت یعنی این همه ســرمایه در کشور 
داریم. ما می گوییم فهرســت مــا از افراد اصلح 
ارجح تشکیل شده و بقیه هم لیست خود را ارئه 
می کنند و بین این فهرست ها رقابت شکل می 

گیرد و مردم در نهایت انتخاب می کنند.
پس اصراری به وجود لیست واحد 

اصولگرایی ندارید؟
اصرار داریم که فهرســت واحد بر مبنای 
اصلح ارجح وجود داشته باشد و معتقدیم وظیفه 
دینی همه این اســت که دنبال چنین فهرســتی 
باشــند. حدیث پیامبر است که اگر کسی ببیند 
برای پذیرش یک مسئولیت، فردی شایسته تر از 
او وجود دارد ولی مسئولیت را بپذیرد، خائن به 

خدا، رسول خدا و مردم است.
دستیابی به این لیست را چقدر ممکن 

می دانید؟
ما به فهرســت واحد اصرار داریم ولی اگر 
جریانی گوش نداد با او چه کار کنیم؟ خب طرف 
نمی آید و می گوید فهرســت خودم را می دهم. 
تلاش ما این است که به لیست واحد برسیم ولی 

اگر نرسیدیم، چاره ای نیست.
 در مجلس دوازدهم وزن کدام جریان 

اصولگرایی سنگین تر خواهد بود؟
کمی حوصله کنید تا جلو برویم. هنوز برای 

این ارزیابی زود است.
شــما اشــاره کردید که مردم باید 
کســی را انتخاب کنند که بعد از انتخاب 
او پشیمان نشوند. شما در حزب موتلفه 
حاضر به پاســخگویی درباره عملکرد 

اعضای خود در مجلس یازدهم هستید؟
بله ما پاسخگو هستیم.

در مورد عملکرد مصطفی میرسلیم 
از رقابت با قالیباف برای ریاست مجلس 
تا اظهاراتش درباره خودرو هم پاسخگو 
هســتید؟ مخصوصا اظهارات او درباره 
خودرو، بازتاب خوبی در جامعه نداشت.
میرسلیم چهار سال نماینده مجلس است 
آیا در این چهار سال از او خلاف مالی یا مشکل 

اخلاقی ســراغ دارید؟ در مورد خودرو نظرش 
خیلی روشــن است که چرا می خواهید خودرو 
وارداتی بیاورید؟ خودرو وارداتی یعنی کمک به 
خارجی ها و خودرو دست دوم به لوازم یدکی هم 
نیاز دارد که این برای کشور مضر است. این و دار 
و دسته ای که می خواهند از وارادات خودرو بهره 
ببرند، با میرسلیم مخالفت کردند. آیا اظهارنظر 
یک نماینده درباره یک موضوع اشــکال دارد؟ 
حالا ممکن است یکی دو موضع اشتباه هم داشته 
باشد اما او نماینده است و هیچگونه خلاف مالی 

و اخلاقی نداشته است.
یعنی حامی عملکــرد او در مجلس 

یازدهم هستید؟
نیــاز به حمایت نــدارد. یک نماینده حق 
دارد درباره مســائل کشور مواضع داشته باشد. 
درباره آقای میرســلیم هم همینگونه است ولی 
حالا  ممکن اســت که چهار تا از مواضع او هم 
اشتباه باشد. زمانی رهبری به او ماموریت داداند 
که موتور دیزل را بســازد حالا آیا میرســلیم به 
مســائل مربوط به خودرو آگاهی ندارد و فرق 
بین انواع ماشین ها را نمی داند؟ چقدر این تهاجم 

غیرمنطقی زشت بود!
اگــر میرســلیم در انتخابات آینده 
حضور داشــت، بــاز هــم از او حمایت 

می کردید؟
سن میرســلیم از ۷۵ سال گذشته است و 
جای نگرانی برای دوســتان خودرویی وجود 

ندارد.
موافق رقابت میرســلیم با قالیباف 

برای ریاست مجلس بودید؟
نه. به همین علت فراکســیون موتلفه را تا 
مدت ها در مجلس راه نینداختیم. رئیس مجلس، 
منتخب نمایندگان مجلس است و نباید با او دعوا 
کرد. در موضوع انتخاب ریاســت مجلس، ما به 
میرســلیم تذکر دادیم که نامزد ریاست مجلس 
نشــود چون رای نمی آورد و بعد هم در مجلس 
اختلاف می شــود. ولی میرسلیم گفت وظیفه 
شــرعی من است که نامزد شــوم. وقتی کسی 
احساس وظیفه شــرعی می کند، ما چه کار می 
توانیم انجام دهیم؟ این موضع او موضع موتلفه 
نبود. موضع موتلفه این بود که میرســلیم نامزد 
ریاســت مجلس نشود. او می دانست رای نمی 
آورد ولی وظیفه شــرعی خود می دانســت که 

رقابت کند.
پس موتلفه، کنترلی روی مواضع و 

تصمیمات اعضای خود ندارد؟
مراقبت داریم ولی اجازه می دهیم اعضا به 

وظیفه شرعی خود عمل کنند.
 همیــن وظیفــه شــرعی موجب 
نمی شود که تصمیمات تشکیلاتی کنار 

گذاشته شود؟
ابــدا. درآموزش حزبــی موتلفه صراحتا 
نوشته ایم که دستور حزبی، وظیفه شرعی نیست.
پس تکلیف شــرعی بر تصمیمات 

تشکیلاتی اولویت دارد؟
حتما.

این تکلیف شــرعی، یــک تصمیم 
شخصی از سوی افراد حزب است؟ 

تشــخیص موضوع به عهده مکلَّف است. 
در انتخابات ریاست جمهوری ۸۴ می خواستیم 
بین مرحوم هاشمی و احمدی نژاد انتخاب کنیم 
کــه نظر نهایی موتلفه، آقای هاشــمی بود ولی 
برخی اعضا تکلیف شــرعی پیــدا کردند که به 
آقای احمدی نژاد رای دهند. برخی اعضا گفتند 
ما تشخیص می دهیم که به احمدی نژاد رای دهیم 
و ما هم گفتیم به کسی رای بدهید که تشخیص 
شرعی می دهید. این رویکرد باعث می شود که 
استحکام کار حزبی بیشتر  شود  چون اگر طرف 
تشــخیص دهد دین گفته فلان کار را انجام نده 
اما حزب می گوید انجام بده، تقابل دین با حزب 
شکل می گیرد و حزب در این بین می بازد. پس ما 
دستور حزبی می دهیم اما ممکن است پنج درصد 
از اعضای حزب بگویند تکلیف شرعی ما چیز 
دیگری است و ما هم مخالفت نمی کنیم. این در 
مورد نمایندگان مجلس که عضو حزب هستند 
هم صادق است یعنی ما موضع حزب را در یک 
موضوع مشخص به نماینده اعلام می کنیم ولی 
اگر نماینده به تکلیف شــرعی رسید که خلاف 
تصمیم حزب بود، به او اجازه می دهیم به تصمیم 
خودش عمل کند. در این شرایط روح استقلال 
افراد بر مبنای دین حفظ می شــود. حزب دینی 

همین می شود و با حزب غربی متفاوت است.
سخن پایانی.

انتخابات پیش رو مهم و سرنوشت ســاز  
و پرماجرا اســت و موتلفــه الان با همه گروه ها 
از جمله شــورای وحدت، شورای ائتلاف و با 
دیگران در حال تعامل اســت و با کسی برخورد 
ندارد. با این حال موتلفه شاخصه های نمایندگان 
مجلس دوازدهم را تعیین کرده و برنامه تحول و 
تکامل هم دارد. در واقع ما در موتلفه هم طرح و 
برنامه و هم نیروی اجرایی و هم پشتیبانی حزبی 
داریم. ســابقه حزب هم روشــن است. موتلفه 
شــصت سال پاک و ســالم بوده و هیچ کس از 
موتلفــه هیچ نکته خلاف مالی و اخلاقی ندیده 
است. هر جا بودیم از جمله در دادستانی، کمیته 
امداد، بنیاد مســتضعفان و دولت رجایی و باهنر 

بهترین خدمات را انجام داده ایم.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در تحلیل خود از رقابت های انتخاباتی مجلس دوازدهم و نتیحه این انتخابات، گفت: مردم گرایشی به اصلاحات و اعتدال ندارند و قطعا مجلس دوازدهم، مجلسی اصولگرا خواهد بود.

موتلفــه کــه فقــط نســل اول اصولگرایــان نیســت و الان چهار نســل در 
موتلفــه حضــور دارند. حــزب موتلفه کُهن می شــود ولی کهنه نمی شــود. 
مــن این تفکیکی که شــما می گویید را قبــول ندارم. این ها به عنــوان قدیم و 
ســنتی، نو و جدیــد در برابر هم نیســتند. می بینید که نگاه مــن جدیدتر از 
خیلــی از ایــن افراد اســت. این تقســیم بندی ها خیلی مطابق واقع نیســت.
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